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El segon pla d’ocupació que 
s’ha aconseguit permetrà 
fer zones de pícnic i parcs 

juvenils (pàg.4)

S’aprova inicialment l’ús religiós 
als polígons industrials

Fins ara els centres de culte només es podien 
fer al centre del poble

Els exàmens oficials 
d’anglès de Cambridge es 
podran fer al centre AQUA 

(pàg. 5)

El ple municipal celebrat el passat 28 
de gener va aprovar inicialment la 
modificiació dels usos dels polígons 
industrials per permetre-hi també els 
usos religiosos, que fins ara només 
es podien fer al centre del poble.

Aquesta mesura es l’inici d’un procés 

urbanístic que haurà de passar un 
altre cop per ple abans d’enviar-ho a 
la comissió d’urbanisme, i pretén donar 
compliment a la llei de centres de 
culte i afavorir la convivència al poble, 
permetent fer els centres de culte a llocs 
on hi hagi millor mobilitat, accessos i 
llocs d’aparcament que al nucli antic.

Foto: El Punt Avui (internet).
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Possiblement, quan hom té les conviccions 
molt clares  pensa que tothom també les ha 
de tenir. Malauradament, una vegada més, 
s’ha demostrat que això no és exactament 
així, ni és tant senzill ni tan fàcil. Tanmateix, 
partint de la base que totes les persones som 
iguals, malgrat el color de la pell, la cultura 
o la religió que practiquem, si és que en 
practiquem cap,  i donant per entès que en 
un estat lliure i democràtic, com pretén ser 
el nostre, els drets i els 
deures ens incumbeixen 
a tots, estarem d’acord 
en pensar que ningú no 
pot coartar a cap altre la 
llibertat aconseguida a 
base de la  lluita de molta 
gent, durant molts anys.

Per això no entenem 
encara com des de 
les primeres files de 
l’oposició han promogut 
un debat totalment 
estèril, prenyat de paraules massa gruixudes 
i abocat al confrontament més agre i a la 
ruptura social, essent-ne ells mateixos els 
màxims responsables i actuant com a bombers 
piròmans. Com pot ser que coneixent la llei – 
esperem que així sigui - utilitzin la demagògia 
com a bandera i exigeixin al consistori prevaricar 
per omissió? Quina credibilitat tenen davant 
del poble, alhora d’exigir-los que segueixin les 
normes,  si ells mateixos són els primer en no 
respectar-les?. 

Des del primer moment de la legislatura hem 
dit que teníem la ma estesa amb l’equip de 
Convergència per arribar als acords que creiem 
que són necessaris per tirar endavant el nostre 

poble, però veient l’actitud autodestructiva 
que tenen, ratllant la xenofòbia més rància i 
sembrant sospites totalment infundades en 
relació als interessos del PIG, creiem que no 
es mereixen el nostre respecte ni el nostre 
reconeixement, i així ho volem fer palès. 

Per altra costat, i encarant el debat que ens 
ha portat fins aquí, dubtem molt que els veïns 
del nostre municipi, els que van assistir al 
ple i els que no, facin seves la majoria de les 

afirmacions que allà es 
van dir. Perquè se’n van 
dir de molt grosses, de 
tots colors i, la majoria, 
allunyades del que 
s’estava debatent al ple. 
Conclusions, algunes, 
basades en prejudicis 
difícilment demostrables 
nascuts de la rumorologia 
i el boca-orella, fora 
totalment de l’àmbit 
de les competències 

municipals. Comentaris, difícilment 
comprensibles, tenint en compte que al ple del 
dia 28 de gener, ras i curt, només s’hi aprovava 
l’inici de la tramitació legal perquè a les zones 
industrials hi poguessin haver centres de culte, 
res més. 

Per això no vam entendre, ni entenem encara, 
tot el rebombori que es va muntar al voltant 
d’aquesta sessió plenària; si no és que alguns, 
amb intencions obscures com a mínim, van 
atiar l’espantall del racisme i la por intentant 
trencar la convivència dels veïns del nostre 
municipi.

Si és així, que els Déus els castiguin!!! 

Amb la convivència és millor 
no jugar-hi

No entenem encara 
tot el rebombori creat, 
si no és que alguns, 
interessadament, han 
atiat l’espantall del 
racisme i la por intentant 
trencar la convivència 
dels veïns del nostre 
municipi.
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El ple del passat 28 de gener va començar, 
després d’aprovar l’acta de la sessió anterior, 
amb l’explicació de quatre assumptes que 
considerem que són d’interès general.

El primer assumpte va ser el canvi de ruta 
de la cavalcada de reis:

El passat 5 de gener, els tres reis mags de 
l’orient van decidir canviar el recorregut de 
la seva desfilada per motius de seguretat i de 
gaudi. Degut a l’amplada del nou recorregut, 
es va aconseguir satisfactòriament evitar 
possibles riscos, així com es va permetre 
a les famílies i als infants acompanyar ses 
majestats de principi a fi. Estem molt contents 
dels resultats del canvi. “Fins l’any vinent, reis 
mags!”

Remunicipalització del servei tècnic de 
joventut:

En el nostre programa electoral sortia la voluntat 
de remunicipalitzar alguns serveis, que vol dir 
prestar-los directament des de l’ajuntament 
enlloc d’encarregar-los a empreses o altres 
administracions, i ens referíem a tots aquells 
que es puguin oferir des de l’ajuntament amb 
bona qualitat i menys cost.

El primer servei que s’ha remunicipalitzat és el 
servei tècnic de joventut, que fins ara prestava 
el Consell Comarcal i, a partir d’ara, es farà 
amb recursos propis, amb una treballadora de 
l’ajuntament. Aquest fet ens permetrà estalviar 

recursos econòmics, seguir prestant el servei 
amb bona qualitat i amb més proximitat i també 
seguir tenint relació amb el Consell Comarcal, 
que ens continuarà assessorant en aquells 
temes que ens interessin i ajudant-nos en tot 
allò que faci referència a millorar l’atenció als 
joves del nostre poble.

Canvi del calendari del contribuent:

Com ja hem recordat també a través de l’agenda 
i del butlletí municipal, fa uns mesos es va 
aprovar un canvi en el calendari de cobrament 
d’impostos. L’impost que canvia la seva data 
de recaptació és el que fa referència a recollida 
d’escombraries, clavegueram, guals i entrades 
de vehicles, que es recaptarà a l’octubre i 
novembre enlloc del maig i juny, com fins ara.

Així, doncs, el calendari definitiu de pagament 
d’impostos és el següent:

• Impost Vehicles Tracció Mecànica: a pagar 
del 01/03/2016 al 30/04/2016.

• Impost Béns Immobles: a pagar del 
01/05/2016 al 30/06/2016.

• Taxa de Recollida d’Escombraries, 
clavegueram, guals i entrada de vehicles: a 
pagar del 01/10/2016 al 30/11/2016

Horaris serveis socials:

Es va informar al poble del nou horari d’atenció 
al públic de serveis socials: de DILLUNS a 
DIVENDRES d’11h a 14h. Durant aquesta 
franja horària es portaran a terme tant tasques 
d’atenció telefònica com presencial, recollida i 
entrega de documentació, gestió de l’agenda 
i suport administratiu a l’educadora i  a la 
treballadora social. La persona responsable 
serà la tècnica d’Immigració, Ciutadania i 
Educació i agent d’acollida.
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Expliquem a continuació els punts que es van 
sotmetre a debat i votació en el ple municipal 
del passat 28 de gener.

Conveni entre el consorci del transport 
públic de l’àrea de Girona i l’ajuntament de 
Sant Hilari per a la distribució i recàrrega 
dels títols de transport (targetes) de 
la zona integrada de l’ATM de l’àrea de 
Girona:

L’Ajuntament, per unanimitat, ha renovat 
l’acord amb el Consorci del Transport Públic de 
l’Àrea MEtropolotana de Girona per tal de poder 
tramitar, distribuir i recarregar les targetes 
multiviatge que tants avantatges suposa per 
als usuaris del transport públic. A més, enguany 
per aquest 2016, el cost d’aquesta targeta s’ha 
mantingut sense cap augment.

Conveni amb el Consell Comarcal per a 
la realització del programa Formació i 
Treball:

En aquest punt es va aprovar el conveni amb el 
Consell Comarcal per posar en marxa un nou pla 
d’ocupació que permet ocupar dues persones 
durant sis mesos. Aquest pla es va concedir a 
l’ajuntament per posar en marxa dos projectes 
que es van presentar i que, alhora, permetran 
complir amb dos compromisos del programa 

electoral. Un projecte és la creació de zones 
de pícnic, que s’estan condicionant a la Font 
de l’Arç, Font de Sant Roc i Santa Margarida 
de Vallors. L’altre projecte és condicionar 
espais públics com a lloc d’esbarjo juvenil i 
es construirà una pista multiesportiva amb 
material reciclat en un parc del municipi. Es va 
aprovar per unanimitat tot i el compromís de 
parlar amb el grup de CiU per buscar la millor 
ubicació per la pista multiesportiva.

Ratificació de l’addenda al conveni 
d’encàrrec de gestió amb el Consell 
Comarcal de la Selva i SUMAR EMPRESA 
D’ACCIÓ SOCIAL SL per la gestió del 
servei de Residència referent a la gestió 
dels excedents i la seva destinació parcial 
a una tècnica de ciutadania i immigració:

Aquest punt responia a la necessitat de regular 
un acord que hi havia entre l’Ajuntament de Sant 
Hilari i l’empresa que gestiona la Residència, pel 
que fa a la gestió d’excedents i a la destinació 
d’aquests per la contractació d’una tècnica 
de ciutadania i immigració. Aquest tracte es 
complia fins ara però no estava recollit en el 
conveni que recull els compromisos d’ambdues 
parts. 

Amb l’ànim de reordenar i regular correctament 
aquesta situació es proposava incloure aquest 
acord en el conveni a través d’aquesta addenda. 

Sorprenent sí que va ser la resposta del grup 
de Convergència quan, per veu de l’ex-regidora 
de Benestar, va criticar que es destinessin els 
excedents de la Residència a la contractació 
d’una tècnica de ciutadania i immigració, 
quan aquest és un acord que van promoure i 
assolir ells mateixos i que ara critiquen perquè, 
lluny d’utilitzar el sentit comú, s’instal•len a 
l’oportunisme polític com han demostrat durant 

Un ple amb molts temes interessants 

Àrea de pícnic a la Font de Sant Roc.
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aquests 8 mesos a l’oposició.

Conveni amb el centre Cambridge English 
per realitzar exàmens d’anglès al centre 
AQUA:

En el passat ple es va aprovar, per unanimitat,  
la signatura del conveni amb el centre 
autoritzat ES780 de CAMBRIDGE ENGLISH per 
tal que el CENTRE AQUA passi a ser CENTRE 
EXAMINADOR OFICIAL de CAMBRIDGE.

A partir d’ara, els estudiants d’anglès de 
Sant Hilari i rodalies que vulguin obtenir la 
titulació oficial de Cambridge  ja no hauran de 
desplaçar-se ni a Vic ni a Girona per fer els 
seus exàmens. Amb un mínim de 4 alumnes 
per nivell ja es durà a terme la convocatòria a 
Sant Hilari.

Tota la informació referent al procés d’inscripció 
es podrà trobar al web de l’Ajuntament o 
directament als centres educatius i acadèmies 
d’anglès.

És important seguir treballant conjuntament 
per tal de fomentar l’aprenentatge d’idiomes.

Adhesió a la pròrroga de l’acord marc 
de subministrament d’energia elèctrica 
als ens locals de Catalunya adjudicat a 
l’empresa ENDESA energia SAU:

El conveni per la compra agragada d’energia a 
l’empresa ENDESA havia caducat ja feia mesos, 

i hem estat mirant si hi havia altres opcions 
per al subministrament d’energia. Tot i això, 
com que ENDESA ens ha mantingut el preu 
durant aquest temps, i tenint en compte que 
el conveni s’ha de tornar a renovar en breu, 
vam aprovar aquesta pròrroga com a tràmit 
per estar regularitzar la situació.

Per part nostra, seguirem treballant per tenir un 
subministrament d’energia el màxim de verda 
i respectuosa amb el medi ambient possible.

Aprovació inicial de la modificació del Pla 
General i dels plans parcials de la Bòbila i 
Mas Garriga referent als usos de les zones 
industrials:

Aquests tres punts, que es van votar per 
separat però responien al mateix context, 
pretenen donar compliment a la llei de centres 
de culte de la Generalitat de l’any 2009, que 
obliga als ajuntaments a habilitar zones del 
planejament urbanístic per a la implantació de 
centres de culte.

A Sant Hilari, fins ara, els centres de culte 
només es poden fer al nucli antic i altres zones 
del voltant, i nosaltres entenem que és bo 
permetre que es puguin fer també als polígons 
industrials, on s’hi pot arribar amb més facilitat 
amb cotxe, hi ha més llocs d’aparcament i, per 
tant, els veiem més adequats per a fer-hi els 
centres de culte.

Cal tenir clar que en aquest ple no es debatia 
si volem o no centres de culte, sinó que 
l’únic que es sotmetia a votació era allò en 
què l’ajuntament té competències, que és la 
ubicació.

Paral·lelament a l’aprovació d’aquest punt, 
des de l’ajuntament s’està en contacte amb 
la Comunitat Islàmica per trobar una bona 
ubicació.

Cal tenir en compte també que l’antic equip 
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de govern ja estava negociant un lloc per a 
aquest centre de culte i havien mirat diverses 
naus, com va reconèixer el portaveu de CDC 
al ple, Albert Santaugini, que va enumerar 
diverses ubicacions que havien estat mirant 
conjuntament amb la Comunitat Islàmica. 
Entre aquestes possibles ubicacions, com 
també va reconèixer Santaugini, hi havia les 
naus del carrer Sant Jordi.

Per a nosaltres aquestes naus no són el millor 
lloc per ubicar el centre de culte i, per aquest 
motiu, estem negociant amb la Comunitat 
Islàmica una altra ubicació.

També ens hem posat en contacte amb el 
Departament d’Afers Religiosos de la Generalitat 
de Catalunya per buscar la mediació i el suport 
en aquest procés de cerca del millor lloc per a 
ubicar el centre de culte.

Els tres punts es van aprovar per majoria 
simple, amb els vots favorables del PIG i en 
contra de CDC que, després d’haver estat 
negociant amb la Comunitat Islàmica una 
possible ubicació per al centre de culte, es va 
erigir en portaveu de la xenofòbia i el racisme 
més ranci, en contra del que seria desitjable 
en un partit polític, que és vetllar tant per la 
convivència pacífica entre ciutadans del mateix 
poble com pel compliment de la llei que vol 
fomentar aquesta convivència.

Aprovació inicial del Pla Especial Urbanístic 
d’un càmping al mas “Els Busquets 
d’Amunt”:

En aquest punt es sotmetia a votació l’inici de 
la tramitació d’un Pla Urbanístic per a poder 
fer una altra zona de cabanes als arbres, en 
aquest cas al mas Els Busquets d’Amunt.

Els processos urbanístics en sòl no urbanitzable, 
com és el cas, estan molt reglats per llei i 
nosaltres hi donem compliment iniciant aquesta 
tramitació urbanística, que ara ha de passar 

als diferents Departaments de la Generalitat 
perquè hi donin el seu vist-i-plau, abans de 
tornar a l’Ajuntament.

El punt es va aprovar per unanimitat.

Aprovació inicial del plànol de delimitació 
de mesures de prevenció dels incendis 
forestals:

Per complir amb la Llei 5/2003 de prevenció 
d’incendis, s’han de crear unes franges tallafocs 
de 25 metres al voltant de tots els nuclis urbans, 
urbanitzacions i masies i edificacions aïllades 
on hi pugui haver presència humana de forma 
permanent. En aquest punt es va aprovar la 
d e f i n i c i ó 
d ’ a q u e s t a 
franja tant 
pel nucli urbà 
com per la 
urbanització 
de Cal 
S a s t r e . 
També hi 
ha inclòs 
en aquest 
d o c u m e n t 
totes les 
edificacions i 
masies que estan obligades a la creació de la 
franja pròpia. Es va aprovar per unanimitat.

Aprovació definitiva de l’ordenança fiscal 
reguladora de la taxa per la utilització 
privativa o aprofitament especial del 
domini públic municipal:

Aquesta ordenança, més coneguda com 
l’ordenança d’ocupació de la via pública, s’havia 
aprovat incialment en el ple de novembre. Al 
llarg del periode d’exposició pública s’hi van 
fer unes al·legacions per part d’un ciutadà, 
que vam estudiar i debatre. Hem considerat 
adient tenir en compte algunes d’aquestes 
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al·legacions, que vam incorporar al text final 
de l’ordenança, text que podeu trobar al web 
de Sant Hilari.

Aprovació provisional de la modificació 
de les ordenances fiscals reguladores de 
l’impost sobre construccions, instal·lacions 
i obres, de la taxa per la realització 
d’activitats jurídico-administratives i 
del Viver d’Empreses i centre de negocis 
AQUA:

Amb aquest títol tan complicat l’únic que es 
pretenia era aprovar dues taxes.

La primera és posar un preu als rellotges de 
les zones blaves, preu que serà de 2€ per tal 
de cobrir els costos de fer els rellotges, tenint 
en compte que les zones blaves són gratuïtes.

La segona taxa no és nova, són els preus 
de les fotocòpies que es fan al centre AQUA. 
Hi havia dues taxes que eren diferents, i ho 
hem regularitzat aprovant-ne per ple una de 
les dues, en aquest cas la més econòmica per 
als usuaris. Aquest punt es va aprovar per 
unanimitat.

Ordenació i renumeració de les ordenances 
fiscals vigents:

Aquest punt només proposava posar ordre 
a totes les ordenances fiscals pel que fa a la 
numeració, ja que fins ara n’hi havia que no 
tenien número i d’altres que ja no s’utilitzen. El 
punt es va aprovar per unanimitat.

Aprovació de l’adquisició de participacions 
de l’empresa SUMAR:

Es va aprovar per unanimitat iniciar el 
procediment per a l’adquisició directa de 10 
participacions socials de la societat mercantil 
SUMAR Empresa d’acció social S.L. per part 
de l’Ajuntament,  que li permetrà efectuar 
encàrrecs directes per a la gestió de serveis o 
activitats d’interès públic municipal en l’àmbit 

de l’acció social.

La gestió de la Residència de Gent Gran 
i Centre de Dia de Sant Hilari la presta 
actualment SUMAR, a través d’un conveni 
entre l’Ajuntament de Sant Hilari i el Consell 
Comarcal de la Selva. La participació en el 
capital social de SUMAR permetrà tenir una 
relació directa, sense el Consell Comarcal com 
a intermediari i, si s’escau, poder formalitzar 
encàrrecs de gestió d’activitats en l’àmbit de 
l’acció social i tot per un cost de poc més de 
43€.

L’equip de govern està convençut que aquesta 
actuació ha estat una bona decisió, ja que 
representa un mínim cost econòmic i en canvi 
ofereix una millor relació amb Sumar i amplia 
les possibilitats d’actuació en l’àmbit social.  

Conveni marc de col·laboració entre 
l’Agència de Residus de Catalunya i les 
entitats gestores dels sistemes integrats 
de gestió de residus de piles i acumuladors:

En les feines que s’estan fent des de l’equip 
de govern per actualitzar i millorar la gestió 
de la deixalleria s’ha comprovat que s’estaven 
cobrant els cànons de retorn de OFIRAE 
(electrodomèstics), que s’havia deixat de cobrar 
el de REPQ (residus especials com pintures, 
vernissos,…) i que ja es va recuperar fent una 
carta reclamant la titularitat d’aquest servei i 
quedava per resoldre de forma immediata el 
de retorn de les piles i bateries. 

Per poder cobrar aquest retorn sobre les piles i 
bateries recollides a la deixalleria calia aprovar 
aquesta adhesió al conveni marc. A partir d’ara 
es cobrarà per aquests materials recollits i, 
per tant, animem a tothom a reciclar i utilitzar 
de forma correcte la deixalleria ja que entre 
tots podem fer que la gestió d els residus 
sigui més sostenible mediambientalment i 
econòmicament. Es va aprovar per unanimitat.
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Des del primer moment el PIG ha volgut ser un 
partit coherent amb el que és el nostre ideari, 
el nostre programa electoral i la nostra acció 
política.

És per això que volem aprofitar el Fem-ho 
per fer-nos-en recordatori i anar passant per 
cadascun dels objectius i propostes que vam 
plantejar durant la campanya electoral i veure 
en quin nivell d’execució es troba dins el pla de 
mandat. 

Aquest pla de mandat, que el vam elaborar 
en iniciar la legislatura, hi van distribuir tots 
aquests objectius a assolir al llarg dels 4 anys 
i ara que portem 9 mesos a l’ajuntament hem 
cregut important començar a “passar comp-
tes”.

1.- CODI ÈTIC DELS REGIDORS DE GO-
VERN DEL PIG:

Ja està redactat i aprovat en un ple municipal 
del 24/09/15. També està penjat al web de St. 
Hilari.

2.- ORDENANÇA DE PRESTACIONS EN BE-
NEFICI DE LA COMUNITAT PER PODER 
ATENDRE LES NECESSITATS SOCIALS 
DELS HABITANTS DEL NOSTRE POBLE:

Aquesta ordenança ja està creada, aprovada i  
s’està aplicant.

3.- REVISIÓ DEL CALENDARI PAGAMENT 
IMPOSTOS MUNICIPALS PER FACILITAR 
LA GESTIÓ ECONÒMICA DE LES FAMÍLIES 
DEL POBLE:

Hem modificat el calendari de pagament dels 
impostos de tal manera que quedi més repartit 
al llarg de l’any. També es pot consultar al web.

4.- PLA DIRECTOR DE PARTICIPACIÓ CIU-

TADANA PER IMPLEMENTAR POLÍTIQUES 
PARTICIPATIVES:

Ja s’han fet les 3 reunions dels “Tallers de revi-
sió del Pla Director de Participació Ciutadana” 
i el Pla es sotmetrà a votació en el proper ple.

5.- REGLAMENT DE PARTICIPACIÓ:

Està previst que s’aprovi en el ple del mes de 
maig.

6.- CATÀLEG DE FONTS PER RECUPERAR 
EL SANT HILARI DE LES 100 FONTS:

Ja està iniciat i s’ha fet la selecció prèvia.

7.- AUDITORIA ECONÒMICA PER SA-
BER L’ESTAT REAL DELS COMPTES DE 
L’AJUNTAMENT:

Està pràcticament enllestida. Es farà pública i 
s’aprovarà en ple.

8.- AUDITORIA DE RRHH PER SABER SI 
ELS TREBALLADORS DE L’AJUNTAMENT 
ESTAN  TRACTATS D’UNA MANERA JUS-
TA, EQUITATIVA, IGUALITÀRIA I SENSE 
GREUGES:

Està pràcticament enllestida. Es farà pública i 

Pla de mandat

Repàs al Pla de Mandat del PIG
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Pla de mandat

s’aprovarà en ple.

9.- PLA CONTRA LA POBRESA ENERGÈTI-
CA:

Fet i aplicat en els casos que complien les con-
dicions del pla.

10.- PLA D’ACCESSIBILITAT PER FER DE 
SANT HILARI UN POBLE MÉS ACCESSIBLE 
PER A TOTS:

S’hi està treballant.

11.- CREAR ENTRE TOTHOM UN CAMÍ SE-
GUR A LES NOSTRES ESCOLES:

Està previst que estigui enllestit al setembre 
amb l’inici del curs vinent.

12.- RECOLLIDA RESIDUS PORTA A POR-
TA:

S’està treballant en la proposta i s’estudia 
fer-ho amb gestió directa, ja sigui creant una 
empresa pública municipal o des del propi 
ajuntament. Totes dues propostes estarien re-
lacionades amb la gestió de la deixalleria.

13.- POTENCIACIÓ DE LA PRESÈNCIA, VI-
SIBILITAT I LOCALITZACIÓ DE L’OFICINA 
DE TURISME:

Ja s’ha instal·lat un tòtem informatiu davant 
de Can Rovira i està previst fer un pla de sen-

yalització.

14.- PANELLS EXPLICATIUS HISTÒRIA 
DEL NOSTRE POBLE:

S’està iniciant per barris i de moment treba-
llem en el del “Petrínxo”.

15.- DEFINIR ELS CANALS DE COMUNICA-
CIÓ AJUNTAMENT-CIUTADANIA PER PO-
DER ARTICULAR POLÍTIQUES DE PARTI-
CIPACIÓ CIUTADANA:

Estem pendents d’aconseguir un tècnic.

16.- RUTES PER L’ENTORN I TRACKS O 
CODIS QR:

Hi hem començat a treballar.

17.- CONSCIENCIACIÓ MEDIAMBIENTAL: 
MINIMITZAREM L’ÚS DE PESTICIDES I 
CONTROL BIOLÒGIC DE PLAGUES:

A  finals de  l’estiu passat es van fer proves i 
aquesta primavera es començarà a aplicar.

18.- CONSCIENCIACIÓ MEDIAMBIENTAL: 
CANVI D’EMPRESA SUBMINISTRADORA 
D’ENERGIA:

Ens estem informant de les diferents alterna-
tives. 

D’aquests 18 punts que teníem previst execu-
tar durant el 1r any considerem que en aquest 
moments ja en tenim engegats el 80%. Alguns 
d’ells ja estant assolits i en molts d’altres hi es-
tem treballant amb el desig de poder tenir-los 
acomplerts en finalitzar l’any.

Cal tenir en compte també que hi haurà alguns 
punts que teníem previstos fer el segon o ter-
cer any de mandat i que ja s’estan treballant, 
podent-se assolir abans de la data marcada, 
i també que hi ha projectes transversals als 
quatre anys de mandat que s’estan treballant 
i d’alguns d’aquests ja se n’ha realitzat una  
bona part.
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El temps i les Guilleries

No es poden atribuir al canvi climàtic les 
anomalies negatives de pluviometria i positives 
de temperatura que s’han registrat l’any 2015 
a gairebé tot el planeta. L’escalfament global 
és una realitat i ens ha de preocupar, i molt, 
però el què ha passat aquest últim any i l’hivern 
2015-2016 no hi té res a veure. El fenomen 
anomenat “El Niño” (és un canvi en l’estat 
bàsic del clima provocat per la irrupció de 
l’aigua calenta de l’oceà des de la seva ubicació 
normal al Pacífic tropical occidental cap a l’est. 
Aquesta redistribució afecta com i on s’emet 
la calor de l’oceà a l’atmosfera, pot alterar els 
patrons normals de vent, ciclons, tempestes, 
posicions de les borrasques i anticiclons, és 
el director d’orquestra de tota la climatologia 
mundial, i pot convertir fenòmens normals en 
extrems), ha estat el segon més fort de tota la 
història i s’ha fet notar al llarg de molts mesos 
i, a casa nostra, ens ha tocat patir-lo de valent.

En concret a Sant Hilari Sacalm, pel que 
fa a pluja, aquest any 2015 han caigut 
només 656 l/m2, quan en anys anteriors 
superàvem clarament els 800 l., i fins i tot 
la mitjana anual en la dècada 2000-2010  
estava clarament per sobre dels 1000 l. 
Després de la xalocada-llevantada els dies 
2 i 3 de novembre, amb un total de 126,4 
litres, vingueren 93 dies seguits sense 
ploure més d’un litre a Sant Hilari, del dia 4 
de novembre al dia 6 de febrer. El dia 7 de 
febrer van ploure 5,6 litres a Sant Hilari i 
s’acabà aquest període tan sec.

En quant a temperatures, 13 de maig, 
rècord de temperatura a Sant Hilari en un 
mes de maig amb 33,2ºC de màxima; dia 
7 de juliol del 2015, rècord de temperatura 
màxima en un mes de juliol a Sant Hilari 
amb 38,ºC. I, a més, al juliol, 22 dies seguits 
amb temperatures màximes superiors als 
29ºC. Com veieu, s’han superat àmpliament 
tots els registres històrics. 

Aquest mes de març del 2016 s’ha produït un 
fenomen molt més habitual, però poc conegut, 
que es dóna a finals d’hivern i principi de 
primavera, anomenat C.S.E. (Calentamiento 
Súbito Estratosferico), que té lloc entre 10-
50km d’alçada. Aquest fenomen es dóna quan 
les ones de Rossby es propaguen no només en 
horitzontal sinó també en vertical, injectant 
aire més càlid de la troposfera a l’estratosfera, i 
aquest aire més càlid desorganitza de vegades 
el vòrtex polar estratosfèric i pot després 
aquesta desorganització passar a la troposfera 
de nou. Aquest fenomen ha aconseguit 
inestabilitzar clarament  l’atmosfera amb molt 
més moviment meteorològic, i no només això, 
sinó que ha canviat el “jet stream“ (corrent en 
raig), que fa baixar les borrasques i algunes 
entrades d’aire polar a la nostra latitud. Fins 
quan? No ho sabem.

Com serà  la primavera? Ho seguirem atentament.

2015 – Any de rècords meteorològics

El niño (1997-1998) (2015-2016)

Anomalia global de temperatura 2015
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... La Comunitat Islàmica de Sant Hilari volia les naus del Carrer Sant 
Jordi per ubicar el centre de culte tal i com li havia recomanat l’equip de 
govern anterior?

... l’exalcalde Santaugini va acompanyar personalment la Comunitat 
Islàmica a visitar les naus i després capgira el discurs per intentar 
manipular els veïns d’aquest barri?

... l’equip de govern del PIG creu que les naus del 
carrer Sant Jordi no són el millor lloc per al centre de 
culte i per això aprova els usos religiosos a totes les 
zones industrials?

... l’anterior equip de govern va oferir els serveis 
tècnics de l’Ajuntament a la Comunitat Islàmica per 
redactar el projecte tècnic del centre de culte?

... “algú” ha fet córrer interessadament  el rumor que 
es faria el centre de culte més gran de la comarca, 
parlant de 2 naus de 500m2, quan en realitat les naus 
en qüestió que volia la Comunitat Islàmica són de 70m2 i 220m2?

... els representants polítics haurien de vetllar per la convivència i el 
respecte i no fomentar l’enfrontament entre els veïns?

... que Convergència Democràtica de Catalunya, amb una actitud 
xenòfoba, ha mentit als veïns del carrer Sant Jordi pels seus interessos 
polítics?

... que utilitzar els tòpics i les generalitzacions ambigües segons les 
teves conveniències no fa més que alimentar les pors i temors de la 
societat? 

Pel forat del pany

Sabies què...



Contraportada

Ens diem PIG perquè som un Partit polític, 
som Independents i som i ens sentim de Les 
Guilleries.

A cavall de les províncies de Girona i Barcelona 
i de les comarques de La Selva  i Osona, s’alça 
l’imponent massís muntanyós de Les Guilleries, 
una unitat geogràfica homogènia que té el rang 
indiscutible de comarca natural.

Els municipis que conformen la comarca son 
Sant Hilari Sacalm (Vallors, Querós i Montsoliu), 
Osor (Sta. Creu d’Horta), Vilanova de Sau 
(Castanyadell, Bancells i Sau), Susqueda 
(Sant Martí Sacalm), Espinelves, Sant Sadurní 
d’Osormort, Viladrau i 
una part del municipis 
d’Arbúcies i Sta. 
Coloma.

Les Guilleries 
tenen restes de 
vida prehistòrica, 
especialment a les 
Valls del Ter i de la 
riera d’Osor, però les 
primeres notes escrites 
provenen dels romans 
que anomenaven a 
Les Guilleries “Monte Ausonense”; el nom de 
La Guilleria no apareixeria fins el segle XVIII.

Degut a l’orografia muntanyosa, boscosa i 
inexplorada fins a finals del segle XIX, la vida a 
Les Guilleries sempre ha anat lligada a pagès, 
al conreu i a les tasques forestals; també 
ha estat refugi per perseguits, remences, 
bandolers, bruixes, carlins, contrabandistes, 
desplaçats en les guerres, etc. I ha vist néixer 
personatges mítics com Joan de Serrallonga o 
el General Moragues.

Anton Busquets i Punset, pedagog, escriptor 
i poeta hilarienc, descrivia Les Guilleries de 
principis del segle XX així: “Laberíntiques, 
llegendàries i exuberants, amb boscúries 

immenses d’arbres colossals i centenaris, que 
en molts indrets resten encara verges, donen 
en el cor d’aquesta afrau un aspecte fondament 
fantàstic, fent-la sens dubte, la comarca mes 
interessant de Catalunya...”.

La segona meitat del segle XX marca un abans i 
un després. La progressiva industrialització dels 
nuclis urbans, que van atreure molta gent que 
vivia a pagès, així com les construccions dels 
embassaments de Sau i Susqueda, que varen 
soterrar tres pobles sota l’aigua i tallar vies de 
comunicació de tota la vida, van iniciar la fi de la 
vida al bosc i, en conseqüència, la desaparició 
de moltes masies, algunes mil·lenàries, així 

com molts oficis 
habituals com els 
de carboner, roder, 
traginer, escloper, 
socaire, etc...

Ja al segle XXI ens 
trobem amb una 
comarca despoblada, 
on els conreus 
tradicionals han donat 
pas als cultius d’avets 
de Nadal i plantes i 
les embotelladores 

d’aigua han donat feina a un gran nombre de 
persones. El turisme ha anat decreixent i no 
tenim un Pla d’actuació clar i conjunt, que doni 
a conèixer les Guilleries amagades, que arregli 
pistes forestals, que fomenti el turisme rural 
i l’electricitat a les cases, que promocioni els 
cultius d’avets, plantes i activitats forestals, 
que elabori un inventari de patrimoni històric...

El passat dia 12 de novembre  va tenir lloc a 
Sant Hilari la primera reunió d’alcaldes de Les 
Guilleries, on es va parlar de present i de futur 
de la comarca. La bona entesa va propiciar 
el compromís de continuar les trobades a fi 
d’unir esforços per trobar les solucions que la 
comarca necessita.

Les Guilleries


